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Barcelona va viure el 28 de maig
una nit electoral d’infart. El tri-
ple empat que auguraven totes
les enquestes es va anar desfent
a mesura que avançava l’escru-
tini i finalment la balança es va
decantar a favor de Trias per
Barcelona. En una jornada amb
un 60,6% de participació (gai-
rebé sis punts menys que el
2019), la candidatura de l’exal-
calde Xavier Trias va aconseguir
el 22,4% dels vots al conjunt de
la ciutat, un suport que es tra-
dueix en onze regidors. En
aquesta victòria, hi va tenir molt
a veure les Corts: amb un 67,8%
de participació, el 31,2% dels
vots emesos al districte van anar
a parar a Trias, que es va impo-
sar còmodament a la resta de
candidats. Aquest percentatge és
el segon més alt que va obtenir
a la ciutat, tan sols superat pel
40% de Sarrià-Sant Gervasi.

El paral·lelisme entre ciutat i
districte que es pot establir pel
que fa al partit guanyador s’apli-
ca també en el cas de la segona
força, que en tots dos casos va ser
el PSC. Ara bé, a les Corts els re-
sultats van ser molt més clars.
Mentre que al conjunt de la ciu-

tat Jaume Collboni es va imposar
a Ada Colau per la mínima i es va
quedar a menys de tres punts de
Trias, al districte la diferència va
ser abismal. El candidat socialis-
ta va obtenir el 16,7% dels vots
cortsencs, amb poc més de la mei-
tat de les paperetes obtingudes
per Trias, i el podi el va comple-
tar el PP. De fet, el popular Daniel
Sirera va aconseguir a les Corts el
seu segon millor resultat, amb un
13,1% dels vots (només per da-
rrere del 14,9% que va assolir a
Sarrià-Sant Gervasi). 

Així doncs, Sirera va rel·legar
Colau a la quarta posició a les
Corts, on va rebre el 12,2% dels
suports. La va seguir el líder
d’ERC, Ernest Maragall, que va
ser el cinquè alcaldable més vo-
tat al districte amb un discret
9,4%. El percentatge dels repu-
blicans aquest 2023 està a anys
llum del que van assolir el 2019,
un 21,2%. Aleshores van acon-
seguir guanyar al districte per
primera vegada i, de moment, ha
estat l’última. La situació d’ERC
a la ciutat no és gaire millor que
a les Corts: van passar de triom-
far el 2019 a quedar quarts el
passat 28 de maig amb només
un 11,2% dels vots barcelonins.

PACTES O L’OPCIÓ MÉS VOTADA?
Amb tot, el panorama del 28M
va deixar una pregunta a l’aire:

governarà la llista més votada o
hi haurà un pacte alternatiu? 

La mateixa nit electoral –i
després d’haver repetit en di-
verses ocasions al llarg de la
campanya que hauria de gover-
nar el vencedor dels comicis–
Collboni va obrir la porta a pac-
tar amb comuns i ERC per evi-
tar un nou mandat de Trias. El
socialista va afirmar que Barce-
lona havia “votat progressisme”
i va advertir que “el PSC no re-
nuncia a res”. La convocatòria
d’eleccions generals que Pedro
Sánchez va anunciar per sor-
presa l’endemà, però, va refredar
aquest discurs. El primer secre-
tari del PSC, Salvador Illa, va ad-
metre el dia 30, en declaracions
a RAC1, que Trias “té un avan-
tatge” i que “si no passa res, ell
serà alcalde”.

Per la seva banda, Colau no
ha deixat d’insistir en la possi-
bilitat d’un govern d’esquerres.
“Hi ha una amplíssima majoria
progressista de 24 regidors”, ha
repetit per activa i per passiva, en
referència als deu regidors so-
cialistes, els nou dels comuns i els
cinc d’ERC. Malgrat els mals re-
sultats del republicà Ernest Ma-
ragall el 28M, sembla que tindrà
la clau de l’Ajuntament. Tot ple-
gat s’haurà de resoldre de cara al
17 de juny, quan hi ha prevista la
investidura del nou batlle.

Victòria clara de Trias a les Corts
» Trias per Barcelona va aconseguir el 31,2% dels vots emesos al districte el passat 28 de maig

» El PSC va ser la segona força a les Corts amb poc més de la meitat dels suports, un 16,7%

Anna Utiel
LES CORTS

Trias per Barcelona ha estat la candidatura més votada a la ciutat aquest 28M. Infografia: Línia Les Corts

BARRIS4La batalla pels ba-
rris, en el cas de les Corts,
també la va guanyar Trias
per Barcelona. Aquesta afir-
mació, però, no es pot extra-
polar al conjunt de la ciutat,
on aquesta victòria va ser per
al PSC. Concretament, la llis-
ta de Jaume Collboni va ser la
més votada a 35 dels 73 barris,
mentre que la de Xavier Trias
ho va ser a 21 barris i la d’A-
da Colau, a 17.

Tornant al districte de les
Corts, Trias va vèncer als tres
barris que el conformen. El
triomf més evident va ser el de
Pedralbes, on va rebre el
39,9% dels vots. En aquest ba-
rri, la segona força més vota-
da va ser el PP, amb el 22,7%
de les paperetes, i la tercera va
ser Vox, amb l’11,1%. De fet,
les Corts va ser el tercer dis-
tricte de la ciutat que va donar
més suport al partit d’extrema
dreta, per darrere de Nou Ba-
rris i Sarrià-Sant Gervasi.

En clau de barris, el de les
Corts va atorgar també una
victòria clara a Trias per Bar-
celona, amb el 32,1% dels

vots. El va seguir el PSC, amb
el 16,9% de les paperetes, i
Barcelona En Comú, amb el
13,6%. Per tant, el podi va ser
el mateix en aquest barri que
en el conjunt de la ciutat.

També ho va ser a la Ma-
ternitat i Sant Ramon, on
Trias es va avançar a la resta
de candidats amb un 25%

dels vots. Collboni va quedar
en segona posició amb el
19,2% dels suports, i Colau va
ser la tercera amb un 13,4%.

Com a curiositat, aquests
dos últims barris van coinci-
dir a donar exactament el ma-
teix percentatge de vots al PP
i a ERC, que van ser quarta i
cinquena força en tots dos
territoris amb un 11,6% i un
10,4%, respectivament.

Els tres barris cortsencs 
refermen el triomf de Trias

39,9%
Aquest va ser el millor
resultat de Trias al
districte i el va assolir
al barri de Pedralbes
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Enmig d’una celebra-
ció tan especial com la

Champions femenina de
futbol també passen successos fasti-
gosos. Just quan havia acabat, ARRO de 
@mossos ha detingut un noi d’uns 30
anys per masturbar-se i ejacular a l’es-
quena d’una noia aprofitant la multitud
a Sant Jaume.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Alerta perquè hi ha
gent desesperada per-

què Barcelona mantin-
gui un govern d’esquerres amb au-
tèntics bolxevics com Jaume Collboni
o Albert Batlle. És com quan el 2015 hi
havia gent espantada perquè Xavier
Trias havia perdut les eleccions i no hi
hauria un alcalde independentista.

[En referència a un ar-
ticle de Crític] Confir-

mat amb dades el que ja
sempre es pensava. El 34% dels insti-
tuts privats van puntuar els seus alum-
nes entre 1 i 2 punts per sobre dels re-
sultats que van acabar obtenint a la se-
lectivitat. Més diferències amb la sele
que a la pública.

El 1997 vaig publicar
una novel·la que es lle-

geix a les escoles des de
llavors. Hi ha mestres que han fet llegir
aquesta novel·la durant 25 cursos se-
guits. “Com que el llibre funciona...”, em
diuen. El llibre funciona, però fer-lo lle-
gir any rere any delata una desídia
alarmant.

@EvaPiquer@sergipicazo@punsix

La lupa

El proppassat 11 de maig, el president rebia
una vintena de dones gitanes universitàries,
en una trobada pensada per mantenir una
conversa distesa. El 24 de maig vaig tenir l’o-

casió de celebrar l’accés a la universitat per a majors
de vint-i-cinc anys de prop d’una quinzena d’estudiants
gitanos del Grup d’Accés a la Universitat, una unitat
formativa depenent del Pla Integral del Poble Gita-
no de la Generalitat. Ambdues trobades van ser
molt reveladores.

En la conversa mantinguda amb el president, les
estudiants varen expressar els seus reptes i projec-
tes. Fins aquí el que era d’esperar, que les il·lusions
són universals i ens esperonen a tirar endavant. Però
a la conversa hi va haver més teca. Algunes de les
intervencions que més em van fer parar-hi l’aten-
ció apuntaven detalls reveladors de les falles de la
inclusió social. En destaco els següents: el proble-
ma que suposa que hi hagi centres educatius ins-
tal·lats en el baix rendiment, fet que arrossega el con-
junt dels estudiants a una molt baixa expectativa d’è-
xit educatiu. En constatar aquesta situació, l’esforç
de famílies gitanes per donar estudis als seus fills i
filles comporta, en alguns casos, que els traslladin
a altres centres, sovint pagant escoles concertades.
El problema –viscut en primera persona per algu-
nes de les estudiants presents a Palau– de tutors de-
sincentivadors amb la continuïtat dels estudis post-
obligatoris, concretament del batxillerat. El relati-
visme cultural d’algun docent que, fent-se passar per
progre i empàtic –quan, de fet, demostra ser un re-

accionari de manual–, s’atreveix a estipular que, cul-
turalment parlant, l’univers gitano és més refractari
a estudiar, i que s’ha de “comprendre” aquest tret
cultural. D’altra banda, fou molt interessant cons-
tatar l’empenta cap al canvi social de les estudiants
dins la mateixa comunitat, quan algunes d’elles, sent
les primeres a arribar a la universitat, han hagut de
convèncer els pares per mostrar-los que era bo per
a elles estudiar, i que fent-ho no viurien desprotecció
ni desvinculació de la comunitat.

Al Grup d’Accés a la Universitat em vaig trobar amb
tot d’estudiants expectants per l’entrada a la vida uni-
versitària, orgullosos de la feina feta fins a arribar a
les seves portes. Parem compte al fet que ells i elles,
tots, treballen les hores del dia que faci falta per man-
tenir les seves famílies. Sempre amb la canalla en el
punt de mira. Els estudis conformen el seu somni,
però, sobretot, somien amb els seus, en fer-los par-
tícips d’aquesta aventura que té tot el sentit perquè
es tracta de prosperar plegats. La família com un va-
lor fonamental, sí, en aquest sentit de suport, protecció
i solidaritat elemental: el grup extens amb què es de-
sitja compartir la prosperitat. La comunitat sempre

en l’horitzó. Aquí no hi ha individualisme que valgui.
Lluny queda la retòrica del “jo abans que res” tan prò-
pia dels valors liquats postmoderns que ara ens
aclaparen i que, malauradament, s’han escolat per la
porta de darrere de l’esquerra.

Sé que en cap grup humà podem assegurar que tot
siguin flors i violes. Ara bé, el que m’entusiasma de
totes aquestes persones que he tingut l’oportunitat de
conèixer és la seva capacitat de superació amb un es-
forç redoblat comparat amb els que, com jo, som pa-
ios. Permeteu-me que parli en aquests termes. Con-
versant amb aquest estol d’estudiants mai no hi he tro-
bat un bri de lamentació. No perden el temps en el vic-
timisme ni demanen cap privilegi pel fet de ser de la
comunitat gitana catalana. Exigeixen, això sí, un trac-
te entre iguals. I amb les seves vides combaten la tra-
jectòria estructural de desigualtat que s’ha concentrat
en el poble gitano en relació amb la resta de la població.
Combaten el racisme amb què ara encara es troben,
incrustat en la vida quotidiana del nostre país. Actu-
en amb determinació exemplar: fan caure murs i sal-
ten tanques. Són, ras i curt, una poderosa agència de
canvi. Per descomptat, ho són molt més que els que
entre la majoria paia considerem una ofensa imper-
donable i motiu de mobilització política que ens cri-
tiquin el pentinat. Acabo amb dos noms propis: la Sa-
cri s’ha compromès a superar la prova comuna de l’ac-
cés per a majors de vint-i-cinc anys l’any vinent, que
aquest no ha pogut ser. L’Isaac va pel camí de con-
vertir-se en mestre i espero que aviat el tinguem en-
tre el professorat del nostre país.

El que m’entusiasma és 
la seva capacitat de superació

amb un esforç redoblat

per Xavier Godàs

Per la ‘gitanització’ de Catalunya
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Sílvia Oller es queda sense paraules1

2
Esvoranc al passeig Manuel Girona per 
la força de la fuita d’aigua de Pedralbes

Entre la seducció i la norma: debat sobre 
la salut del català a l’Espai Línia

Trias arrasa a les Corts i Colau s’hi enfonsa

El + llegit línialescorts.cat

3

4

5

La sorpresa de la Guàrdia Urbana 
en escorcollar un cotxe al districte

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Les Corts no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@Pauventeo: Aquest cap de setmana es di-
videix entre gent que va al Primavera So-
und, a Montmeló, a Eindhoven i els que ens
quedem a casa perquè no tenim diners.

@324cat: La líder de Sumar, Yolanda Díaz,
diu que el bipartidisme és el passat i re-
treu a Sánchez que proposi un cara a cara
setmanal amb Feijóo d'aquí al 23J.

@agenciaacn: Els Mossos investiguen una
nova violació en grup a una menor a Ba-
dalona. Va passar el dia 3 i els presumptes
autors també tenen menys de 18 anys.

#NensQueViolenNenes #PrimaveraSound

Safata d’entrada

Les línies de la superfície es
veuen millor de lluny, des
de la distància, prenent cer-

ta perspectiva. Així ho escriuria Ita-
lo Calvino per expressar, potser, la
sensació d’una cosa desconeguda.
No obstant això, seria bo no con-
fondre’ns gaire: mirar des de llu-
ny pot ajudar a entendre millor,
però darrerament la capacitat de
distingir es troba una mica aban-
donada, ja que les interpretacions,
sigui amb bona disposició o no, po-
den condicionar les nostres formes
de veure. Així doncs, mirar l’horitzó
depèn de la perspectiva de cadas-
cú: passa com amb les fronteres. 

Les línies divisòries són límits
que no cal buscar gaire lluny, són
a cada cantonada, molt a prop; hi
van ser abandonades anys enrere.
Espais que van patir violències in-
definibles, com aquelles terres del
llunyà oest, imperava la llei del més
fort. Llocs impenetrables on hi va
haver gent que es va organitzar per
buscar la dignitat mentre que una
altra va ensopegar; llocs massa
grans per ser explorats, massa
petits per entendre’ls, mars a la de-
riva on s’allotjaven els sobreex-
plotats, hostils o resignats. Ara
els seus tripulants porten gairebé
tots el tatuatge del benestar social. 

Els enamorats de la democrà-
cia a la recerca d’un ofici per a tota
la vida fa anys que proclamen que
cal acabar amb els confins. Recor-
ren a expressions i postures llu-
nyanes, desitjos que, tocant de
peus a terra, tenen a veure amb
drets llunyans que no poden de-
fensar. Allò que no funciona es per-
petua, i així passa. Tan lluny de la
vida quotidiana, se solen mani-
festar en estructures jeràrquiques

Fronteres
per Francesc Reina

gens participatives, sense treba-
llar transversalment amb altres
polítiques, van cavant trinxeres
al voltant dels seus regnes, mi-
rant de reüll el rival. Els nostres
i els altres, els que ens agraden i
els de fora, i després hi ha els nar-
cisistes fomentant territoris de
beneficència sense propostes
per enriquir entorns i reconèixer
les persones. Entren als seus
salons i s’hi tanquen, poques
vegades traspassen altres confins. 

Coordinadores, directors,
caps d’això i allò, tècniques de di-
versos nivells, administratius i
comptables que van opinant so-
bre diversos encàrrecs, horaris,
funcions o responsabilitats…
Som d’on vivim, submergits a les
misèries de les coses petites, dels
pocatraces i de les mesquineses
entre l’enveja i el menyspreu. Pas-
sen cinc, deu, quinze anys i al-
guns se’n van perquè en vingu-
in d’altres, però la majoria s’hi
queden, ens hi quedem, i apa, a
l’embolic de cada dia. Polifonies
d’una època de construccions
silencioses, travessades pel més
lleig. Allà, caminant a la boira,
desenredant el temps sense apre-
ciar la justícia entre l’injust: els
vulnerables, els que no tenen tots
els papers, “que vinguin quan
se’ls doni cita...”. On són les no-
ves oportunitats, com adequar-
se a altres formes de vida menys
“sanes”, diferents? I la prevenció,
les maneres personalitzades, on

es dissenyen? Als despatxos?
Alguns vigilen els seus estils ètics
(altres no), humanitzen les seves
propostes on no predomina la in-
tervenció connectada al territo-
ri vital (perquè el normal és el
despatx i no la comunitat). Més
recursos? Potser, però el males-
tar es produeix quan el veïnat se
sent abandonat. Seguim a l’e-
quació prestació-atenció indivi-
dual perquè és el que les esta-
dístiques ens demanen: que “l’o-
peració hagi anat bé encara que
el pacient hagi mort”. Traspassar
les duanes per enriquir els en-
torns és un treball ardu que mol-
tes vegades es fa des de petites
illes en un mateix mar, una aspra
discussió on tots som estrangers
en un mateix lloc, com ens ex-
plica Ken Loach a la seva última
pel·lícula The old oak . Les fron-
teres parteixen en dos, redueixen
la convivència a una tolerància
obligada amb espines als temples
de la paraula, un cara a cara da-
vant la desigualtat, on els prota-
gonistes aspiren a no caure en el
risc de la no-ciutadania. On tot
està traçat, on hi ha poques vo-
res per descobrir, allà on les au-
toritats arriben tard al somni
utòpic d’una societat millor. 

Hi ha qui parla més del
compte, segueixen pensant que
estan cridats a atreure l’atenció
(ha de ser terrible no adonar-se
del contrari). S’haurien de pren-
dre més seriosament el silenci. 

#CaraACara

Els semàfors

La cinquena edició de la
Cabronada, la trobada de

bèsties de foc de les Corts que
organitzen els Bocs de Can
Rosés, ja escalfa motors. La
jornada se celebrarà el 10 

de juny a la plaça Can Rosés 
com a escenari principal.

pàgina 10Bocs de Can Rosés

El Festival Circorts celebra 
la seva 24a edició el cap de

setmana del 16 al 18 de juny.
Enguany, el certamen estrena
un nou escenari, el Bosquet, 

i un nou espai, La Carpa. 
A més, recupera els 

espectacles itineraris.
pàgina 12Circorts

L’associació de comerciants 
Les Corts Comerç 08028

celebrarà la festa del comerç 
al carrer el pròxim 10 de juny. 

Els comerços associats sortiran
al carrer Cardenal Reig per oferir

els seus productes i serveis 
de proximitat als veïns.

pàgina 14Comerç 08028
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Mirada pròpia

N

Imaginin que entren en una botiga de roba per
comprar-se una jaqueta nova. El venedor els
escolta amb deteniment, però no treu l’ull de
la que porten posada. Després de les seves ex-

plicacions i sabent que es juga la venda, els explica
que ja tenen una jaqueta estupenda. El teixit, ar-
gumenta, és dels que ja no es fan i les costures són
a mà, amb un portar i una caiguda magnífics que no
aconseguiran si se la compren nova. Els acaba
convencent que li deixin uns dies per cosir un botó
que li falta, rentar-la i passar-li
la planxa.

Una situació similar a aques-
ta fictícia que, siguem honestos,
ens agradaria que passés més,
va passar de debò a Bordeus el
1996. Uns arquitectes joves poc
coneguts aleshores, Anne La-
caton i Jean-Phillipe Vassal,
van rebre l’encàrrec de remo-
delar la plaça Leon Aucoc, al
sud de la ciutat. Van trobar un
lloc que, en les seves pròpies pa-
raules, “ja era bonic per la seva
autenticitat, sense sofisticació”.
“Tenia la bellesa del que és evi-
dent, necessari i just. Vam pas-
sar alguns dies visitant-ho i
parlant amb els veïns, i final-
ment vam decidir reposar la
grava i podar els til·lers”, van
detallar.

Amb el temps, aquesta anèc-
dota va adquirir el rang de ca-
tegoria i ha estat explicada de
manera recurrent a les escoles
d’arquitectura. Lacaton i Vassal
van fer d’aquesta manera de mi-
rar el que està construït una forma de practicar el
seu ofici. L’any 2019 van rebre el premi europeu Mies
van der Rohe, juntament amb Frédéric Druot i Chris-
tophe Hutin, per la no menys sonada rehabilitació
de 530 habitatges en blocs residencials que el govern
francès pretenia enderrocar, a la mateixa ciutat on
els arquitectes van indultar la plaça.

Quan el 2021 van rebre el premi Pritzker, una de
les més altes distincions en arquitectura, el pavelló
Mies de Barcelona els va dedicar una exposició, Ne-

ver demolish (Mai enderroquis), on es convidava a
considerar el potencial del que està construït, en ter-
mes de valor patrimonial i d’energia acumulada. No
estem precisament per anar desaprofitant energia.

Les persones triguem anys a adonar-nos del que
hem heretat. Heretem un habitatge o bé una hipoteca
per acabar de pagar. Heretem un compte bancari,
però també un deute amb Hisenda. Amb el temps,
acabem veient els nostres pares en mirar-nos al mi-
rall i ens adonem que tot, bo o dolent, és herència.

També heretem les nostres ciutats. Els governs mu-
nicipals, autonòmics o el mateix Estat elaboren llistes
d’edificis i places “protegits per Patrimoni”, i la
UNESCO, organisme internacional, atorga a alguns la
qualificació de “Patrimoni de la Humanitat”. Tendim
a acabar pensant que, si està protegit, és que ha de ser
una cosa bona i que hem de preservar-la, i que si no
ho està, és que es pot enderrocar sense miraments.

Tanmateix, la lliçó de Bordeus ens mostra que
hem heretat tot el que existeix. Tot és patrimonial.

Mirat així potser no hi hauria d’haver qualificacions
patrimonials.

Atorgar a les coses una segona oportunitat és, a
més d’un exercici de responsabilitat, una mostra
d’intel·ligència pràctica en un moment on ens om-
plim la boca amb paraules com ara sostenibilitat o
estalvi energètic. No es tracta de conservadorisme
paralitzant sense més ni més, sinó d’aprofitar i uti-
litzar el que existeix com a base per generar algu-
na cosa nova que, altrament, mai no hauria pogut

existir. No és tant obrir la ne-
vera i reescalfar el que hi ha del
dia anterior com inventar un
plat nou amb les sobres. En-
tendre en aquest context el
trencadís del modernisme o
l’escòria dels forns de fosa que
recobreix les façanes de la Crip-
ta de la Colònia Güell.

En aquest sentit, el projecte
dels arquitectes francesos és
exemplar, ja que no es limita a
una reparació estructural per ar-
reglar les goteres que, per des-
comptat, n’hi devien haver mol-
tes. L’estratègia va consistir en
la construcció d’unes terrasses
tancades, recolzades a terra,
que van reforçar els edificis,
alguns de molt inestables,
creant una galeria que, a més,
proporciona aïllament tèrmic
als edificis. Vistos per fora nin-
gú diria que són els antics blocs
que ja existien.

Però potser el més interes-
sant és la renovació espacial
que s’ha aconseguit. Aquestes

galeries han regalat més espai a uns blocs amb uns
habitatges molt petits que van proliferar entre els
anys 50 i 70 del segle passat a moltes ciutats eu-
ropees. Una herència de la nostra cultura de difí-
cil gestió per la gran quantitat que se’n van cons-
truir en pocs anys i que van acabar allotjant mol-
tes famílies amb el boom demogràfic dels 70. La va-
lentia és no mirar cap a una altra banda i afrontar
el problema que hem heretat. La màgia és fer-ho
simplement podant una mica els til·lers.

Les millors
perles

Quina és la cua més llarga que has fet mai? Segur que no és
tan llarga com la que ja fan les seguidores de Harry Styles

a l’Estadi Olímpic Lluís Companys per veure el seu ídol, que
actuarà a Barcelona el 12 de juliol. Ho ha avançat RAC1.

Otis Taylor, un músic estatunidenc de 74 anys, s’ha
graduat a l’institut 57 anys després que el fessin fora

per portar els cabells massa llargs i a l’estil afro. El centre
s’ha disculpat amb l’artista. Mai no és massa tard.

ABarcelona segurament no es podrien permetre ni un pis,
però, a la comarca de la Noguera, s’hi han comprat

pràcticament un poble sencer. És la situació que ha viscut una
jove parella a la Figuera, un llogaret del municipi d’Algerri.

Kathleen Folbigg, una dona australiana, ha passat dues
dècades a la presó acusada d’haver matat els seus

quatre fills. Ara, una investigació científica encapçalada
per una genetista espanyola ha permès indultar-la.

LA FOTO

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

El que hem heretat

Twitter (@FCBfemeni)
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@EmmaZafon: Un ministre va dir “escolteu,
potser hauríem de menjar menys carn” i fins
i tot el president del govern va eixir a desdir-
lo amb “un chuletón al punto es imbatible”.

@andreuginola: Aquesta temporada es
retiren Piqué, Joaquín, Bale i Ibrahimovic.
Marxen Busquets i Jordi Alba del Barça. I
es retira Mateu Lahoz (gràcies a Déu).

@LaliCreus: [Sobre Manel Vidal, Judit
Martín i Juana Dolores] A un el van aco-
miadar, l’altra està al jutjat i la tercera és la
delícia de tota la progressia benestant...

Tribuna

No me n’he pogut estar. La intel·ligència arti-
ficial (IA) fa mesos que està en boca de tot-
hom. Quan fins i tot se’n parla a la barra del
bar, no hi ha dubte: estem davant la qüestió

de moda del moment. El debat està servit i té tots els
ingredients per ser apassionant. ChatGPT, algorit-
mes… Tecnologies creades per intentar imitar la in-
tel·ligència humana. Eines que simulen el llenguatge
humà o que són capaces de generar fotografies que nin-
gú diria que no són reals. Les màquines poden fer co-
ses que fins ara només fèiem les persones, i això espanta.
És lògic. El nostre instint animal –també IA, curiosa co-
incidència– ens porta a desconfiar del que no coneixem,
del que pot amenaçar-nos. Nosaltres tenim senti-
ments i emocions, per això reaccionem així. La IA no.
Ni té emocions ni té sentiments. De fet, segons expli-
quen els experts, tampoc ens entén. Sembla que sí, per-
què està entrenada perquè ho sembli, però no ens com-
pren. Matís important per començar.

Dit això, deixem les qüestions i el debat tècnic per
als mencionats experts en la matèria. Un servidor en sap
el que ha llegit, que no és poc però tampoc és prou –re-
comano especialment l’entrevista que Xavier Bosch va
fer a Patricia Ventura al diari Ara, algunes reflexions de
la qual traspuen en aquest escrit. Així que passem al que
volia tractar en aquesta breu columna, aplicat al nos-
tre maltractat ofici.

Era dimarts 4 d’abril i les xarxes socials n’anaven ple-
nes. El Mundohavia publicat en portada una foto de Pa-
blo Iglesias i Yolanda Díaz caminant abraçats. La
imatge, tècnicament, podia semblar del tot real. “Una
foto impossible?”, es preguntava el diari just a sota,
acompanyant-ho de l’avís “Imatge creada amb IA”. En
aquest cas, el context polític del moment facilitava que
la foto costés de creure. El fake era fàcil de detectar, però
ja havia encès la metxa.

Si cada cop costarà més distingir què està fet per
una màquina i què per una persona, a causa del per-
feccionament de la primera, el perill és obvi. Per ex-
emple, es poden difondre fotos falses que semblin re-
als i que, a diferència del cas anterior, siguin molt més
difícils de detectar. I el mateix amb informacions de
tota mena –si no, busqueu l’entrevista falsa a Michael
Schumacher feta amb IA. Qui vol veure el dimoni en

tot plegat, doncs, ho té fàcil. Però, com sempre, el que
pot pervertir una tecnologia és l’ús que se’n fa, no la
tecnologia en si mateixa. Proveu de fer l’exercici con-
trari: imagineu-vos la quantitat de bons usos que pot
tenir. També espanta, però en positiu. Ara bé, tampoc
cal veure-hi un àngel. La precaució sempre és bona
companya de viatge.

Veritat o mentida. Realitat o ficció. Distingir entre
una i l’altra mai ha sigut fàcil. No ara o en el futur, abans
tampoc. Qualsevol historiador us podria fer, en pocs mi-
nuts, un bon resum de fakes icònics de la nostra his-
tòria contemporània. Per tant, si una de les grans pre-
ocupacions respecte de la IA és aquesta, no estem da-
vant res de nou. I l’antídot, per sort, ja el coneixem: pe-
riodisme rigorós, ètic i transparent. Que permeti con-
fiar-hi. Perquè el nostre ofici es basa en la confiança en-
tre lectors i mitjans. I la confiança costa molt de gua-
nyar, però molt poc de perdre. Tornant a El Mundo, ¿re-
alment és preocupant que aquest diari pugui publicar
una foto falsa de Pablo Iglesias i Yolanda Díaz –en
aquest cas per generar debat sobre la IA, d’acord– quan
ja ha difós, per exemple, comptes falsos a l’estranger
d’alcaldes per intentar destruir-los? Quan ha fet el joc
a la policia patriòtica?

La qüestió no és el què, sinó el qui. En un món cada
cop més líquid –sempre Zygmunt Bauman–, qui per-
di la confiança dels lectors ho perdrà tot. Qui tingui mala
reputació no tindrà futur. No en va el lema actual de The
New York Times és “The truth” (la veritat). I això és una
bona notícia per al periodisme de proximitat, perquè
precisament la proximitat reforça la confiança. La ve-
ritat propera és més veritable.

Quan se li pregunta a ChatGPT si és fiable, el ma-
teix bot diu que “cap sistema automatitzat ho és del tot”
i que “és important corroborar la informació amb altres
fonts”. Garantim, doncs, que nosaltres puguem dir als
nostres lectors que som fiables del tot. Que no els cal cor-
roborar les nostres informacions amb altres fonts per-
què ja ho hem fet nosaltres per ells. Amb rigor i ho-
nestedat. No deixem de fer el (bon) periodisme de sem-
pre per poder continuar fent periodisme en un futur.

Article publicat al número de primavera 2023 
de la revista Comunicació 21.

Flaixos

En un món 
cada cop més líquid, 

qui perdi la confiança 
dels lectors 

ho perdrà tot. 
Qui tingui mala reputació

no tindrà futur. 
I això és una 
bona notícia 

per al periodisme 
de proximitat, 

perquè precisament 
la proximitat reforça 

la confiança

“

“
per Arnau Nadeu, director editorial dels diaris Línia

ConfIAnça
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METRO4La sala de plens del
Districte va acollir el passat 30 de
maig una sessió oberta amb el
veïnat per parlar sobre l’inici
de les obres de la línia 9 de me-
tro i de l’Espai Barça. Pel que fa
al metro [veure pàgina 11 per a
la informació de l’Espai Barça]
la sessió va començar amb la in-
tervenció de Pedro Malavia, sub-
director general de projectes i
obres de la Generalitat de Cata-
lunya, que va explicar l’estat i el
procés de les obres.

En el cas de les Corts, les fu-
tures parades de l’L9 són les
del Camp Nou, Campus Nord,
Zona Universitària i Manuel Gi-
rona, i la previsió de la Genera-
litat és que es puguin posar en
servei a partir del 2027. Des de
la Coordinadora d’Associacions i
Entitats de les Corts, Adela Age-
let reclama que s’accelerin unes
obres que considera que porten un
retard històric. “Que s’afanyin
més”, afirma Agelet.

Sobre aquestes obres, Agelet
fa referència a la zona del gran
pou que hi ha a la confluència de
les avingudes de Xile i de Gre-
gorio Marañón, un punt d’en-
trada per a la tuneladora. “De-
manem que es rehabiliti una
mica tota aquesta zona, perquè
està molt deixada. Creiem que es

podria fer una mica més com-
patible amb tot el seu entorn”,
afirma Agelet. 

I és que si alguna cosa testi-
monia el llarg i lent procés de la
construcció d’aquesta línia de me-
tro són les cicatrius urbanes que
fa anys que veïns de diferents
punts de la ciutat pateixen.

La confluència de les avingudes de Xile i de Gregorio Marañón. Foto: Arxiu

L’arribada de l’L9 del metro 
a les Corts: “Que s’afanyin més”
» El Districte acull una sessió oberta sobre les obres d’aquesta línia 

» Els veïns denuncien l’històric retard que acumula el projecte

Arriba la Cabronada,
la Trobada de bèsties de foc

CULTURA POPULAR4La cin-
queda edició de la Cabronada, la
Trobada de bèsties de foc de les
Corts que organitzen els Bocs de
Can Rosés ja escalfa motors. I és
que la jornada festiva se cele-
brarà el 10 de juny a la plaça Can
Rosés com a escenari principal.

Les bèsties de foc, però, tam-
bé es deixaran veure per alguns
carrers del districte, com ara el
d’Anglesola, el de Deu i Mata, la
plaça Concòrdia, el carrer Nu-
mància o el del Doctor Ibáñez.

Així doncs, la jornada co-
mençarà a les 12 del migdia amb
un vermut musical. A les 14:30 h
es farà el dinar i tot seguit a les 16
h hi haurà un bingo musical, que
farà de prèvia per la plantada de
bèsties. A les sis de la tarda es farà
la plantada de bèsties  i la xoco-
latada infantil, mentre que dues
hores més tard serà el torn de la
tabalada. A les 20:40 h arribarà
l’espectacle de foc i a les 21 h el
correfoc. Finalment, a les 23 h ar-
rencarà la Nit de Festa.

PEDRALBES4Una important
fuita d’aigua a Pedralbes el 24 de
maig va provocar afectacions
importants a la circulació i des-
trosses a la via pública en diver-
sos carrers del barri. De fet, l’es-
capament va fer un esvoranc de
grans dimensions a la calçada a
la confluència del passeig de
Manuel Girona amb l’avinguda
Pedralbes. El paviment es va
aixecar per la força de la pressió
de la canonada que va rebentar
i la intensitat de la riuada va pro-

vocar que s’aixequessin algu-
nes llambordes.

A més, l’aigua va baixar amb
força fins a la Diagonal, deixant-
la inundada en algun tram. A Ma-
nuel Girona el rastre de l’incident
va ser un arbre, un semàfor i di-
versos senyals de trànsit caiguts.
Tot plegat va agafar de sorpresa
a tothom qui caminava per la
zona i durant una estona la gent
es va haver de mullar per poder
travessar els carrers.

La incidència va obligar a

tallar el trànsit mentre tècnics i
operaris de la companyia d’ai-
gües, així com la Guàrdia Urba-
na i els Bombers, l’arreglaven.

Amb tot, les afectacions es
van allargar uns dies. La cir-
culació de busos no es va nor-
malitzar fins a l’endemà, men-
tre que l’esvoranc del passeig
de Manuel Girona amb l’avin-
guda Pedralbes, un cop reco-
llida la runa, va provocar que
les posteriors obres s’allargu-
essin uns dies més.

La trobada de bèsties de foc es farà el 10 de juny. Foto: Bocs de Can Rosés

Una fuita molt problemàtica

L’esvoranc a Manuel Girona. Foto: Twitter (@RufKalle)

Col·lectius | Exposició a favor de la diversitat sexual
L’espai Joves de Les Corts acull des del 5 de juny i fins al 30 d’aquest mateix 

mes l’exposició Imatges contra l’homofòbia, lesbofòbia i transfòbia, una mostra 
que vol sensibilitzar la societat sobre la diversitat sexual i de gènere.
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URBANISME4“El projecte de l’Es-
pai Barça és un nou ‘pelotazo’”.
Aquesta sentència la pronuncia-
ven el novembre de l’any 2017 la
Coordinadora d’Associacions i
Entitats de les Corts, la Coordi-
nadora de Mejía Lequerica i la Fe-
deració d’Associacions Veïnals
de Barcelona (Favb) pocs dies
abans de presentar les al·lega-
cions a una transformació urba-
nística, la que suposa l’Espai Bar-
ça, que no els convencia gens. Ara,
gairebé sis anys després, s’han po-
sat en marxa les obres d’un pro-
jecte que acumula un retard enor-
me a causa de la situació econò-
mica del club, principalment, i
també per l’aturada que va supo-
sar la pandèmia.

Així doncs, amb les obres co-
mençades, la posició veïnal res-
pecte d’aquest gran projecte ur-
banístic que afecta les Corts no és
tant d’oposició com era llavors,
sinó que se centra en temes con-
crets. Es poden resumir així: la mo-
bilitat, que el futur Espai Barça
trenqui l’històric efecte barrera
que generava el disseny de l’entorn
del Camp Nou i, per últim, mirar
de mitigar els problemes que pa-
teixen els veïns els dies de partit.

“Creiem que aquest nou Espai
Barça ha de ser funcional, que no
faci de barrera. Hi ha d’haver
punts de confluència”, afirma
Adela Agelet, mebre de la Coor-
dinadora d’Associacions i Entitats
de les Corts. 

Agelet apunta que una de les
preocupacions veïnals té a veure
amb la mobilitat dels dies de par-
tit i tot el que comporta per a les
zones més properes al camp un
matx –les queixes veïnals pels
problemes que  es generen són ha-
bituals–.  “Ens han ensenyat co-
ses que tenen a veure amb la mo-
bilitat dels dies de partit i creiem
que el barri quedaria col·lapsat”,
afirma Agelet fent referència a un
escenari que de moment encara és
llunyà. En aquesta línia, reclama
que es pensi bé com disminuir l’ac-
cés a l’estadi amb vehicles privats
i, en paral·lel, “un perímetre de
protecció per al barri i els veïns”.
Com a exemple d’això últim, de-
mana un protocol per als dies de
partit que, entre altres coses, con-
templi la protecció dels Jardins
Bacardit perquè no pateixin una
invasió de gent, també tenint en
compte que el pròxim mandat s’ha
de fer la seva reforma definitiva. Les obres del futur Espai Barça ja estan en marxa. Fotos: FC Barcelona

Els dubtes veïnals sobre l’Espai Barça
» Amb l’inici de les obres, veïns de les Corts tornen a posar al damunt la taula les seves reivindicacions

» Un dels principals reclams és millorar la mobilitat per evitar “el col·lapse” del barri els dies de partit
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LES CORTS | Del 16 al 18 de juny les Corts
acull el Festival Circorts, organitzat pel Dis-
tricte i on el circ és el gran protagonista,
amb artistes i companyies locals, estatals i
també internacionals. Alguns dels millors
artistes de malabars, acrobàcies, música,
poesia i, per descomptat, pallassos, actua-
ran durant tot el cap de setmana entorn
de la plaça de les Ceràmiques Vicens, ofe-
rint el millor que saben fer. N’hem parlat
amb la directora artística del Festival Cir-
corts, Cristina Cazorla, i podem avançar
que hi haurà novetats.    

UNA CARPA PER A 200 PERSONES
Fruit de l’esforç per reforçar el valor cultural
i fins i tot turístic d’aquest esdeveniment,
el Festival Circorts incorpora enguany un
nou espai a banda de l’escenari i de l’espai

de tallers habitual: una carpa per a 200 lo-
calitats que s’ubicarà al carrer Benavent.
Allà s’estrenarà un espectacle de cabaret
amb la presència d’artistes locals i interna-
cionals. “Es podrà veure sis vegades al llarg
del cap de setmana”, explica Cazorla, “i hi
haurà passis especials per a la gent gran, el

divendres a la tarda, i per als alumnes de
l’Escola Lavínia, que cada any col·laboren
amb el festival”. Les entrades seran gratu-
ïtes, però s’hauran de reservar a través de
la pàgina web barcelona.cat/lescorts, amb
el mateix sistema que es va fer servir du-
rant la pandèmia. Tot i això, Cazorla confia
que sempre quedarà alguna entrada lliure
per als despistats. 

Una altra novetat respecte als darrers
anys és que el festival recupera els espec-

tacles itinerants, que portaran el circ a di-
versos espais del districte, més enllà del
centre neuràlgic de l’esdeveniment.

ARTISTES DE PRIMER NIVELL
El Festival Circorts ha complert vint anys i està
molt arrelat a les Corts. Amb el temps ha pas-
sat de ser una activitat de barri a convertir-se
en un festival capaç d’atraure artistes emer-
gents amb molta projecció, com la Clara
Reina, de la companyia Proyecto Tránsito,

guanyadora del festival Panorama Circada
2022 i una de les atraccions d’enguany. “És
una artista emergent de Sevilla que fa un es-
pectacle molt bonic amb hula hoops. És molt
especial i amb una interpretació física molt
potent”, revela la directora creativa del festi-
val, el qual és una de les activitats del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament
amb fons de l’impost turístic i gestionat per
Turisme de Barcelona. Trobareu més infor-
mació a visitbarcelona.com/BCNX10.<

NOU BARRIS | Roquetes Fashion Food & Wood Week, que
se celebrarà el 17 de juny, és una gran festa que reuneix arts
i oficis, gastronomia i moda, però amb un afegit molt espe-
cial. Els creadors són les persones del barri que participen
en el projecte Més amb menys, que ofereix tallers de costura,
cuina i bricolatge als veïns i veïnes de Nou Barris. És un pro-
jecte del Pla comunitari de Roquetes gestionat per la Plata-
forma d'Entitats de Roquetes que va començar com una
iniciativa social i s’ha convertit en un gran esdeveniment
que ja forma part de la Festa Major del barri i també del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’im-
post turístic i gestionat per Turisme de Barcelona.  

MODISTES, DISSENYADORES I TAMBÉ MODELS
El gran moment de Roquetes Fashion Food & Wood Week
arriba amb les desfilades, caracteritzades perquè els vestits
són fets per cosidores i veïnes que són, alhora, les dissenya-
dores i les models que desfilen per la passarel·la. L’esdeveni-
ment va començar fa onze anys amb l’objectiu d’empoderar

les dones del barri, amb el suport de botigues i comerços
que s’encarreguen del maquillatge, la perruqueria, etc. 

Amparo Iturriaga, presidenta de la Plataforma d’Entitats
de Roquetes, va viure el projecte des del principi. “Va co-
mençar arran de la crisi del 2008”, explica, quan buscaven
“alguna manera d’ajudar les veïnes perquè no es quedessin
a casa”. Amb unes màquines de cosir que havien donat a l’as-
sociació van posar en marxa un taller de costura. “Al cap de
tres mesos els vam proposar fer una desfilada amb els ves-
tits que s’havien fet”, continua Iturriaga. “Va ser molt xulo,per-
què era gent que estava vivint una situació molt difícil i
aquell dia va sortir a la plaça i va gaudir molt”. D’això fa onze
anys, quan participaven en el projecte deu dones. Avui en
són setanta cada setmana. “Sabeu com li diem nosaltres?”,
ens pregunta Iturriaga. “La desfilada de la dignitat, perquè
surten a la passarel·la amb l’orgull d’haver-se fet la roba i la
llueixen davant de tothom”, conclou. Per a més informació
podeu consultar el webvisitbarcelona.com/BCNX10 oel per-
fil d’Instagram@placomunitariroquetes.<

El millor circ de carrer 
el trobaràs a les Corts 
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BARCELONA
districte a districte

Una gran festa de gastronomia, moda 
i bricolatge plena de talent i dignitat

El Festival Circorts
estrena una carpa de 200

localitats on es farà un
espectacle de cabaret
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Tot a punt per a una nova 
festa del comerç al carrer

OCI4L’agrupació de comer-
ciants Les Corts Comerç 08028
celebrarà la festa del comerç al
carrer aquest pròxim 10 de juny.
Durant tot el dia, els  comerços
associats sortiran al carrer Car-
denal Reig per oferir els seus
productes i serveis de proximi-
tat al veïnat de les Corts.

Durant la jornada hi haurà
dues zones de restauració, acti-
vitats lúdiques al matí i inflables
a la tarda. També hi haurà un es-
cenari on es faran tres activitats:
classe de zumba a càrrec del
Club Esportiu Laietà, un concert

i demostració de balls de l’Escola
de Música i Dansa Farré, i un
contacontes en anglès a càrrec de
l’acadèmia Helen Doron En-
glish School Les Corts.

A més, a les carpes i durant
tot el dia hi haurà realitat virtu-
al i robòtica amb el Trencaclos-
ques; la cloenda del 50è aniver-
sari de l’Escola de Música i Dan-
sa Farré, que culminarà amb la
inauguració de la nova seu a la
una del migdia a l’avinguda Sant
Ramon Nonat, i diverses activi-
tats, com tallers i treballs ma-
nuals per als més petits.

ALIANÇA4La regidora en fun-
cions de Comerç, Mercats i Con-
sum, Montserrat Ballarín, parti-
ciparà aquest mateix dimecres a
la tarda en el lliurament de la
“Declaració de Barcelona sobre
la preservació i promoció dels es-
tabliments comercials emble-
màtics” al Parlament Europeu. A
l’acte també hi seran la vicepre-
sidenta del Parlament Europeu,
Roberta Metsola; la directora
de l’oficina de la Unesco a Brus-
sel·les, Louise Haxthausen, i els
representants de les ciutats de
Roma, Lisboa i París que van sig-
nar la declaració amb Barcelona.

I és que aquesta declaració
sobre preservar i promocionar
els comerços emblemàtics sor-
geix de la primera Jornada In-
ternacional que es va celebrar a
la ciutat el passat 7 de març, i que
va comptar amb representants
de les quatre ciutats europees
que també són a l’acte de lliura-
ment de la carta. Aquesta ini-
ciativa conjunta té l’objectiu d’a-
frontar els reptes comuns dels
comerços emblemàtics d’Euro-

pa i establir un full de ruta “per
tal de protegir i promoure
aquests establiments, en la línia
dels principis de la iniciativa
Nova Bauhaus Europea”.

Així, la declaració ha de ser-
vir per protegir els comerços
dels riscos que els amenacen, de-
rivats de la viabilitat del negoci en
el moment actual, la conservació

i la salvaguarda del patrimoni
material i immaterial, el relleu
generacional, la gentrificació i la
pressió immobiliària o l’adapta-
ció al canvi climàtic, entre altres.

Finalment, els signants tam-
bé apunten la necessitat d’im-
pulsar mesures de govern que re-
coneguin la importància d’a-
quests establiments al teixit local.

La Jornada Internacional es va celebrar el 7 de març. Foto: Ajuntament

La protecció dels comerços
emblemàtics arriba a Europa

Una edició anterior de la festa. Foto: Les Corts Comerç 08028

Reconeixement | 24a edició dels Premis Comerç
Un any més, l’Ajuntament reconeixerà la contribució del teixit comercial a la ciutat.

A través de l’Institut Municipal de Mercats, s’ha organitzat una nova edició del Premi
Comerç de Barcelona, al qual es poden presentar candidatures fins al 30 de juny.
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4L’Espai Línia ha estrenat un
mural dedicat a l’economia de
proximitat, elaborat amb la
col·laboració de Barcelona Ac-
tiva i amb l’objectiu de mostrar
als ciutadans els beneficis d’a-
quest concepte, que s’està im-
posant com a via de creixement
a les grans ciutats europees.

Es tracta d’un llenç de tela
imprès de gran qualitat i en
gran format –cinc metres i mig
d’alçada per tres i mig d’am-

plada– que explica molt gràfi-
cament per què Barcelona ha
d’apostar per la proximitat
també en l’àmbit econòmic. Es
pot veure gratuïtament a l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona) fins al 30 d’octubre.

L’economia de proximitat
es refereix al conjunt d’activi-
tats econòmiques que es des-
envolupen als districtes o als

barris, que aprofiten els actius
i oportunitats locals per gene-
rar una economia arrelada al
territori i que responen a les
necessitats dels mateixos ter-
ritoris. D’aquesta manera, per-
sones, empreses i entitats d’u-
na mateixa comunitat col·la-

boren per fer créixer el barri
que comparteixen.

El mural, acompanyat d’un
panell explicatiu i d’un article
via codi QR on s’amplia la in-
formació, mostra les potencia-
litats i les oportunitats de ca-
dascun dels districtes de Bar-

celona, en funció de la quanti-
tat d’agents econòmics i de les
activitats econòmiques diverses
a cada zona. Potenciant l’espe-
cialització dels barris es poden
obtenir millors resultats eco-
nòmics gràcies a l’aplicació de
plans específics.

El mural també recull els di-
versos recursos per a l’economia
de proximitat que l’Ajuntament de
Barcelona, a través de Barcelona
Activa, ofereix a la ciutadania.

Més informació a:
espailinia.cat

Es tracta d'un llenç de tela imprès de gran qualitat i en gran format. Foto: Espai Línia

L’Espai Línia estrena un mural de cinc
metres sobre l’economia de proximitat

Explica per què  
cal apostar per 
la proximitat també 
en l'àmbit econòmic
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L’Antonio era pintor, i ara que
s’acaba de jubilar passa les tar-
des amb els amics jugant a pe-
tanca. Té les mans dures i restes
de pintura, perquè encara pinta
pisos si l’hi demanen. “Aquí n’hi
ha molts que eren taxistes, pa-
letes o que treballaven en im-
premtes”, explica assenyalant
un nombrós grup d’homes grans
que juguen a petanca.

És president del Club de Pe-
tanca de la Font Castellana, al
barri barceloní de Can Baró, al
districte d’Horta-Guinardó.
Aquesta entitat es va fundar el
1974, i el 1977 es va federar.

El parc on cada tarda juga
l’Antonio abans era un descam-
pat ple de barraques. Amb el
temps, els veïns van allisar el ter-
reny i van construir les pistes que
avui hi ha a l’ombra de dos grans
blocs de pisos que tenen més de
mig segle de vida.

La petanca, tot i que ara es re-
ivindiqui com una afició que
practiquen joves amb aires mo-
derns, té un passat obrer indis-
cutible que s’aprecia en els ho-
mes i dones grans que hi juguen.

UNA AFICIÓ DE CLASSE
Des d’aquesta publicació hem
volgut esbrinar on es troben els

37 clubs de petanca que hi ha
registrats a Barcelona. La gran
majoria s’ubiquen a Nous Bar-
ris, Sant Martí i a les zones de
muntanya del Guinardó. Tam-

bé n’hi ha a Sants. A ciutats
amb passat obrer també hi ha
presència de clubs: l’Hospitalet
en té 12, Badalona 22, Cornellà
6 i Santa Coloma 7. Altres in-
drets sense cultura obrerista
en tenen molts menys. A Sant
Cugat, per exemple, n’hi ha
quatre, i a Tiana, un.

Segons explica el vicepresi-
dent de la Federació Catalana
de Petanca Jonathan Ferrari, el
primer club que es va crear al
territori va ser el Club Barcelo-
na, l’any 1954. Va ser una colla
d’amics que pertanyien a una
coral, que en un viatge a Fran-
ça pels volts del 1950 van des-
cobrir el joc i quan van tornar
a Catalunya el van començar a
practicar al Moll de la Fusta.

“Un dels seus impulsors més
importants de l’esport a casa
nostra va ser Mario Bascompte,
que quan era petit havia viscut
a França amb 12 o 13 anys va

tornar a Catalunya”, relata Fer-
rari. En aquest sentit, l’esport es
va inventar a França al segle
XIX i actualment, amb més de
300.000 federats, aquest país és
la primera potència mundial
en petanca, just per davant de
Tailàndia. “Bascompte hi juga-
va a l’escola perquè és molt tí-
pic a França”, diu el president
de la federació.

COM VA ARRIBAR A BARCELONA?
Moltes persones d’arreu de l’Es-
tat anaven a França a veremar
o a treballar com a mà d’obra en
fàbriques. En part, ho feien
perquè allà hi havia una im-
portant comunitat d’exiliats
després de la Guerra Civil Es-
panyola. “Amb 12 anys vaig
anar des de Granada a França
per treballar al camp i després,
quan vaig tornar, em vaig ins-

tal·lar a Can Baró”, explica l’An-
tonio. Com ell, els que juguen a
les pistes de la Font Castellana
van passar pel país veí als anys
60. Venien de Galícia, Andalu-
sia o Múrcia.

A partir dels 70 i els 80, la pe-
tanca va viure un auge a Barce-
lona. A l’arribada de migrants es-
panyols vinguts de França cal su-
mar-hi la fi del règim franquista,
que va fer que molts exiliats tor-
nessin a la que quaranta anys en-
rere havia estat la seva terra.
“Es va viure un boom de clubs”,
explica Ferrari. “El club i les pis-
tes les van muntar gent del bar-

ri quan aquí tot eren camps i bar-
raques… Quatre que ja estan
morts”, recorda l’Antonio.

En aquells temps, aquest
veí de Can Baró treballava a la
fàbrica. “Ho hem passat molt
malament, però la meva dona i
jo hem pogut donar vida i feina
a tres fills”, afirma. “No en-
tenc com els que ens deixaven
anar els gossos quan demanà-
vem menjar ara guanyen les
eleccions”, diu.

LA CAIGUDA DE LA PETANCA
Actualment, els clubs a la ciutat
han quedat reduïts a la meitat, i
aquest esport que a França fins
i tot es retransmet per televisió
és associat a la gent gran. “Bar-

celona té un deute històric amb
la petanca”, considera Ferrari. El
president denuncia que els clubs
subsisteixen com poden.

És la mateixa idea que que-
da recollida en les paraules de
l’Antonio: “Abans teníem un
equip de dones, un equip d’ho-
mes i érem uns 150 membres”,
explica. Parla en passat perquè
la pandèmia va ser tota una es-
cabetxina. “Molts ens va deixar”,
lamenta.

Amb tot, Ferrari es mostra
optimista. “Hi ha gent jove que
hi juga i, encara que es coneix
poc, la petanca té un vessant
competitiu”, afirma el president
de la Federació per afegir que hi
ha “entre 3.000 i 4.000 perso-
nes que hi juguen a la ciutat,
9.000 federats a tota Catalunya
i en el passat el país ha donat
campions mundials”. Malgrat
això, Ferrari reconeix que estem
lluny d’altres latituds com els pa-
ïsos escandinaus, on aquest es-
port ha calat entre el jovent.

Sigui com sigui, la petanca es
manté en molts parcs i places. Es
conserva per aquells homes i
dones de classe treballadora que
van trobar en aquest esport una
forma de comunitat i de fer bar-
ri. “Ens trobem amb els amics, ju-
guem, de vegades discutim de po-
lítica, però ens ho passem molt
bé”, diu l’Antonio. Les boles me-
tàl·liques encara ressonen en les
mans plenes de durícies.

A partir dels 70 i els 80
la petanca va viure un
auge a la ciutat i van
néixer molts clubs

A Barcelona hi ha
entre 3.000 i 4.000 
persones que hi juguen
de forma regular

37
Aquesta és la xifra
de clubs de petanca
registrats que hi ha
a Barcelona

Un joc de classe treballadora
» La petanca és un esport popular i històric que permet resseguir els rastres de la classe obrera

» La gran majoria de clubs de la ciutat són a Nou Barris, Sant Martí, el Guinardó i Sants

On hi havia camps i barraques a Can Baró ara hi ha pistes de petanca. Foto: Línia

Albert Alexandre
BARCELONA
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4El conseller d’Interior, Joan
Ignasi Elena, i la consellera
d’Acció Climàtica, Teresa Jordà,
han fet una crida a la conscien-
ciació i la col·laboració de la
ciutadania per prevenir incendis.
Elena ha assenyalat que hi ha un
risc “molt elevat” d’incendis i ha
explicat que “la realitat és dura”,
especialment en un context de
sequera. Per la seva banda, Jor-
dà ha indicat que, tot i que el
mes de maig ha plogut, no ho ha
fet de forma suficient.

Els dos consellers van fer
aquesta crida durant la presen-
tació de la campanya informati-
va d’enguany contra el risc d’in-
cendi, el passat 1 de juny, que re-
marca la necessitat de prevenir
i evitar els incendis causats per
l’acció humana.

El llançament d’aquesta
campanya informativa, Foc off,
coincideix amb l’inici de la cam-
panya forestal, que enguany ha
començat 15 dies abans del que
és habitual i no finalitzarà fins al
30 de setembre. Es tracta d’una
de les campanyes forestals més
difícils i llargues dels darrers
anys, amb un risc molt elevat
que es produeixin incendis de

grans dimensions. De fet, per
primer cop en 10 anys s’ha acti-
vat el nivell 3 del Pla Alfa.

MÉS EFECTIUS
Els 3 anys de sequera acumu-
lada, l’augment de les tempe-
ratures i la concentració de bio-
massa seca als boscos expli-
quen la dificultat d’aquesta cam-
panya forestal. És per això que
s’han reforçat els cossos que
s’ocupen de l’extinció dels focs,
amb 35 mitjans aeris i més de
3.000 efectius, per afrontar la
campanya amb més garanties.

S’han reforçat els cossos que s’ocupen de l’extinció dels focs. Fotos: ACN

Crida del Govern pel risc d’incendis
» El conseller d’Interior, Joan Ignasi Elena, diu que hi ha un risc “molt elevat” i que “la realitat és dura”

» La Generalitat demana conscienciació i col·laboració a la ciutadania per prevenir possibles focs

SI VEUS FOC, 
TRUCA AL 112

4El telèfon d’emergències
112 té un paper principal en
la lluita contra els incen-
dis, perquè és el canal d’en-
trada dels avisos que activa
tots els serveis d’emergèn-
cies. Si veus una columna
de fum o un indici de foc fo-
restal, truca immediata-
ment al 112 i no et refiïs
que algú altre ja hagi trucat.
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Esports Futbol sala | Roger Panadès, convocat amb la selecció sots 19 
Roger Panadés, jugador del juvenil A masculí de l’AE Les Corts-UBAE, ha estat convocat amb la
selecció espanyola sots 19 per participar en el Torneig de Porec (Croàcia), que es disputarà del 20

al 25 de juny i servirà com a preparació per a l’Europeu de setembre a la mateixa localitat.

"El món s'atura quan comences a
veure-li el cap, els braços... I quan,
finalment, l'agafes, sents una emo-
ció indescriptible i et canvien les
prioritats per sempre. Quan ets
pare, no t'importa dormir només
dues hores ni aixecar-te els cops
que calgui a la nit. És una etapa
meravellosa i ni la Isabel ni jo vo-
lem que el petitó creixi...", com-
parteix el base Àlex López (Bar-
celona, 1986), a qui les últimes set-
manes li han passat volant. El 21
d'abril, a les 17.05 hores i a la Clí-
nica Corachan, va néixer el seu fill
Marc López Rodríguez, i just un
mes després, el 21 de maig, l'en-
trevistat es va retirar com a juga-
dor i a l'entitat del seu cor, el CB
Santa Coloma, al Pavelló Juan del
Moral i contra l'AE Minguella.

López tenia clar que era el
moment ideal per penjar les botes,
per la paternitat i perquè no volia
arrossegar-se per la pista ni per-
judicar a l'equip. "Malgrat els pro-
blemes de genoll que he patit
aquest curs, m'he cuidat i he pogut
acabar a un molt bon nivell. He es-
coltat el meu cos i he mirat per mi
perquè potser podia haver forçat
dues o tres temporades més, però...
Quin seria el preu?", es pregunta.

Fa temps que el colomenc
s'havia plantejat la retirada. "Si
parles amb els meus companys,
et diran que cada curs els deia que
me n'anava a final de temporada",
confessa, entre riures. El cop que
hi va estar més a prop va ser des-
prés del seu últim curs a la UE
Barberà (2012-2013). Se sentia

"desubicat" en un grup molt jove
que es prenia el com i el què de la
competició d'una altra manera.
Un sentiment que no li va impe-
dir ser el jugador més valorat del
seu grup de Copa Catalunya.

UN ENTRENAMENT MÀGIC
Si no va deixar el bàsquet com
tenia previst, va ser per la pro-
posta del seu amic Toni Suárez,
en aquell moment entrenador
del primer equip del CB Santa
Coloma, que competiria a Se-
gona Catalana: "Àlex, per què no
vens un dia a entrenar-te amb
l'equip? Així veus què et sembla
i no deixes el bàsquet". López
s'ho va passar tan bé que en una
setmana ja estava al grup. Al-
berto Torres, que en aquell mo-
ment era jugador, també va ser
clau en la seva decisió. 

"Sempre hem estat una pinya
i l'objectiu mai ha estat pujar a Lli-
ga EBA, però ens ha faltat una
mica més d'ambició els anys que
ho teníem molt bé per classificar-
nos per a la fase d'ascens", reconeix
López, a qui la mort del seu cunyat,
Ramon Rodríguez, el va "fer ma-
durar molt" i valorar encara més
les persones, els moments i el
bàsquet. Gaudir més de la seva pa-
rella i ara mare del seu fill Marc,
Isabel Rodíguez, a qui va conèixer
al CE Montigalà, on ella era la di-
rectora tècnica i ell es va entrenar
com a primer entrenador.

Fins aleshores havia estat
sempre ajudant d'Albert Torres,
el seu últim tècnic i amb qui re-
petirà rol el curs pròxim, ja al
primer equip del CB Coloma,
perquè vol mantenir el vincle
amb el seu estimat bàsquet.
López dirigeix ara el sots 25 del

club, "un equip espectacular
de pencaires".

De petit, però, l'entrevistat
era futboler, i jugava de defensa
al Col·legi Maristes Sants-Les
Corts. Va descobrir el bàsquet
quan l'entrenador de l'equip de
Carlos Huerta, un amic de la in-
fància, li va preguntar si s'animava
a jugar un moment perquè els fal-
tava un jugador. Aquell cap de set-

mana també participaria en la
diada de l'escola pel mateix mo-
tiu. Poc després, ja estava com-
paginant els entrenaments i els
partits amb l'AEC Collblanc, on
coincidiria amb "una molt bona
generació", i les antigues lligues
internes de futbol del Barça. Quan
el conjunt blaugrana el va voler fit-
xar, López va haver de triar d'es-
port: va guanyar el de la cistella.

Al Club Joventut Badalona, on
competiria des de cadet B fins a jú-
nior, va començar a veure pave-
llons "plens". "Ens feien enviar-los
les notes perquè miraven molt que
rendíssim als estudis. Si la Penya
és una de les millors pedreres, ho
és perquè els i les professionals s'hi
deixen l'ànima i et cuiden molt bé,
i també perquè et fan persona", en-
raona. El colomenc va estar a
punt de marxar al CB Prat, que ha-
via iniciat la seva vinculació amb
la Penya. Com va veure que hi co-
incidiria amb dos bases molt bons,
va pensar que tindria pocs minuts
i va acabar marxant al CB Iguala-
da de Jordi Martí, que ja l'havia di-
rigit a l'AEC Collblanc.

Amb 18 anys va aterrar en un
vestidor sènior. "Venia de jugar
molt a Badalona i vaig comprovar
que hi havia jugadors que podien
donar molt més que jo, per ma-
duresa, per prendre millors deci-
sions, per tot...", confessa López,
que després de dos anys a Lliga
EBA va sentir que el millor era bai-
xar un esglaó i jugar a Copa Cata-
lana amb el CB Santa Coloma. Va
ser la seva primera etapa al club. 

El base va tornar a Lliga EBA
de la mà d'un CB Mollet que aca-
bava de pujar i havia mantingut
quasi tota la plantilla. Van tenir
"mala sort" perdent partits "per un
o dos punts", sobretot al principi
de curs, i van salvar la categoria
amb un vestidor "fantàstic". Mal-
grat que la seva intenció era que-
dar-se, la proposta de la UE Bar-
berà, on coincidiria amb el seu
amic Àlex Arenas, ho va canviar
tot. "Vam pujar dos cops a Lliga
EBA. Va ser una època especial",
conclou López, que afronta una
nova etapa com a pare i al bàsquet.

Toni Delgado
LES CORTS

La nova etapa d’Àlex López
» L’exalumne dels Maristes Sants-Les Corts acaba de ser pare i de retirar-se com a jugador de bàsquet
» “Quan ets pare, no t’importa dormir només dues hores ni aixecar-te els cops que calgui a la nit”, diu

Àlex López, Marc López i Isabel Rodríguez. Foto: I. Rodríguez
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L’illa desertaés la història d’Ella i Ell. De tot
el que hauria pogut ser. Ella que treballa
en un banc i que pintava grafits per la ciu-
tat. Ell que és repartidor a domicili i que so-
mia a ser actor. Ella i Ell que ens expliquen
com van ser, com són i com seran, ara que
una trobada fortuïta, tancats en un as-
censor, els pot canviar (o no) per sempre.

A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

L’illa deserta
Marc Artigau

Abans que s’acabi el món (Promo Arts Mu-
sic) és el novè àlbum del grup vallesà Ger-
trudis, una banda més que consolidada
en el panorama musical català. Precisa-
ment, en una entrevista recent amb
l’ACN, el cantant del grup, Xavier Ciurans,
va fer una crida perquè el català con-
quereixi espais més “vulgars” i no sigui
percebut com un idioma “arcaic”.

Música

Narvel Roth és el meticulós horticultor de
Gracewood Gardens. Està tan dedicat a
cuidar els jardins d’aquesta meravellosa i
històrica finca com a complaure la rica ví-
dua Sra. Havernhill (Sigourney Weaver).
Però el caos s‘apodera de l’ordenada exis-
tència de Narvel quan la Sra. Haverhill li ex-
igeix que agafi com a aprenent la seva re-
bel i problemàtica neboda Maya.

Pelis i sèries

Master Gardener
Paul Schrader

Abans que s’acabi el món
Gertrudis

L’últim gladiador
El Museu Marítim de Barcelona va inaugurar el dia 1 de juny

l’exposició Pompeia. L’últim gladiador, que es podrà visitar fins
al 15 d’octubre. Es tracta d’una experiència immersiva a tra-

vés de la realitat virtual que permet al visitant posar-se a la
pell d’un gladiador romà de Pompeia, abans de l’erupció del

Vesuvi. L’exposició instal·lada a la capital catalana és l’expe-
riència de realitat virtual més gran que s’ha fet mai a Europa,

amb 400 metres quadrats i amb la capacitat de tenir seixanta
persones immerses alhora. A més, la mostra compta amb

150 peces originals del Museu Arqueològic de Nàpols.

I N É S  A R R I M A D A SQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La periodista barcelonina Sònia Casas
s’ha endut el Premi Nèstor Luján amb la
novel·la Retorn als orígens (Columna Edi-
cions), que ficciona l’amistat entre Anto-
ni Gaudí i l’egiptòleg Eduard Toda. Sent
adolescents aficionats a visitar indrets
històrics abandonats, descobreixen un
misteriós gravat prehistòric a les munta-
nyes properes al castell d’Escornalbou.

Llibres

Retorn als orígens
Sònia Casas

|Street Fighter 6
Un joc de lluita pensat per fer les delícies tant dels jugadors veterans i nostàlgics

com de les noves generacions gamers. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox Series X/S. 
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“He decidit posar punt final a la meva eta-
pa política i iniciar una etapa al marge”. 
Si Inés Arrimadas (Jerez de la Frontera,

1981) hagués pronunciat aquestes parau-
les fa cinc anys, no ens ho hauríem cregut.

Com tampoc ens hauria semblat creïble
que Ciutadans fos un partit pràcticament

extingit. El 21 de desembre del 2017, amb
el procés en plena efervescència, Arrima-

das va ser la candidata més votada a les
eleccions al Parlament de Catalunya. El 14

de febrer del 2021, però, la formació ta-
ronja va perdre trenta escons. Aquest és

només un exemple de la desfeta que Ciu-
tadans ha viscut en pocs anys tant al Con-

grés dels Diputats com a les comunitats
autònomes i als municipis. El resultat des-

astrós del 28M va ser l’estocada final.

Famosos

Haver estat un dels grans noms de Cs
Va guanyar les eleccions catalanes el desembre del 2017

Anunciar que abandona la política
Després dels resultats desastrosos de Ciutadans el 28M

Molts parlen de karma i en fan broma
Només els més fidels a Cs i Arrimadas li han dedicat elogis

Viuen línia
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Diagnosticar la patologia hepàtica
sense necessitat de biopsiar el pacient,
sinó per mitjà d'uns biomarcadors d'i-
matge que equivalen a una biòpsia vir-
tual del fetge. Aquest és l’objectiu
d’HepaTools, una eina desenvolupada
per Ascires Grupo Biomédico.

L'acumulació de greix, inflamació, fi-
brosi o sobrecàrrega de ferro al fetge són
indicadors vinculats a certes patologies
hepàtiques. Valorar-ne els nivells és clau
per al diagnòstic precoç o per al control
de malalties com el fetge gras no alcohò-
lic i determinats trastorns metabòlics o
autoimmunitaris, entre d'altres. La biò-
psia convencional és la prova de referèn-
cia per estudiar aquests paràmetres, però
és una tècnica invasiva, requereix ingrés
hospitalari i pot generar complicacions.

Precisament per evitar aquest proce-
diment, el departament d'R+D+I d'Asci-
res (AsciresLab) ha desenvolupat una
sèrie de biomarcadors que permeten
analitzar aquests valors a partir d'una
prova d'imatge no invasiva i indolora per
al pacient. L'estudi es fa a partir de se-
qüències avançades de ressonància
magnètica (RM), a la qual s'incorpora una
tècnica innovadora, l'elastografia.

Pioners en l’ús de l’elastografia de RM
Cetir Ascires ha estat un dels pioners en
la introducció d'aquesta tècnica a Cata-
lunya; un equipament que imprimeix
vibracions de baixa intensitat a l'abdo-
men. Amb l'elastografia generem un
mapa visual del fetge que ens permet
conèixer el grau de rigidesa d'aquest
òrgan. “A partir d'aquesta informació

podem establir si el fetge del pacient
està en un nivell normal, si està inflamat
o si té fibrosi o cirrosi”, explica Pilar Cas-
tellote, enginyera biomèdica d'Ascires
que ha participat en el projecte.

La valoració d'aquests paràmetres
és essencial per detectar de manera
precoç una patologia hepàtica. Per ex-
emple, l'acumulació anormal de greix al
fetge, que es dona quan es concentra
més d'un 5-6% de greix en aquest
òrgan. Es tracta d'una malaltia que pot
avançar silenciosament perquè no pre-
senta símptomes. Si no és diagnosti-
cada i tractada correctament, pot
provocar inflamació i dany cel·lular (es-
teatosi hepàtica). Un percentatge de
pacients amb aquesta patologia aca-
barà patint fibrosi i, en els casos més
greus, cirrosi, un procés ja irreversible.

Segons alerta l’Asociación Española
para el Estudio del Hígado (AEEH), el
25% de la població espanyola més gran
de 15 anys presenta esteatosi hepàtica,
variant de la malaltia del fetge gras no
alcohòlic. Entre els especialistes, pre-
ocupa l'efecte que té la ingesta de men-
jar ràpid i productes processats en el
desenvolupament de la malaltia hepà-
tica. De fet, segons l'AEEH, el fetge gras
no alcohòlic provocat per l'abús del
menjar ràpid i el sedentarisme ja és la
principal causa de cirrosi al nostre país,
per davant de l'alcohol.

Avantatges de la biòpsia virtual
El fetge és l'òrgan més gran del nostre
cos i és relativament mòbil, cosa que

complica la localització de lesions. “La
biòpsia convencional es fa a través de
la inserció d'una agulla per extreure
una mostra de teixit hepàtic i no està
exempta de riscos. Per això, una eina
com HepaTools suposa un clar avan-
tatge per al pacient, però també per a
l'especialista mèdic. De fet, la valoració
dels paràmetres s'obté de manera
quantitativa i objectiva per a tot el
fetge –i no només per a una petita
mostra de teixit, com passa a la biòpsia
convencional–, cosa que permet loca-
litzar amb més exactitud el possible
dany hepàtic”, apunta José Manuel
Santabárbara, enginyer coordinador
d'AsciresLab.

Els responsables del projecte ja han
publicat la determinació de biomarca-
dors d'imatge, base d’HepaTools, a la re-

vista internacional Diagnostics. Així, a
partir de quatre seqüències avançades de
ressonància magnètica multiparamètrica
es valora la fibrosi, l'acumulació de greix i
la sobrecàrrega de ferro al fetge.

La definició d’aquests biomarcadors
suposa la validació preclínica de l’eina
HepaTools. El projecte segueix ara a la
fase de validació clínica amb pacients
diagnosticats amb fetge gras no alco-
hòlic, que Ascires desenvolupa en col·la-
boració amb l’Instituto de Investigación
Sanitaria (INCLIVA). “El nostre objectiu
és generar un algorisme informàtic que,
amb els biomarcadors que hem definit
i una sèrie de dades del pacient, contri-
bueixi a establir un diagnòstic precís de
la malaltia hepàtica”, detalla José Ma-
nuel Santabárbara.

Sobre Cetir Ascires  
L'equip mèdic català Cetir forma part
del grup biomèdic Ascires. D'arrels me-
diterrànies, per tecnologia aquest grup
és pioner a Espanya tant en Diagnòstic
per Imatge com en Medicina Nuclear i
Genètica Mèdica.

Amb una trajectòria de més de 60
anys, centra la seva activitat en el dia-
gnòstic de precisió i el tractament, i
anualment reinverteix una mitjana del
15% dels beneficis en R+D+I. Una rein-
versió que li permet la constant incor-
poració de l'última tecnologia i de
programari mèdic.

Cetir Ascires, pioners en biòpsies virtuals de fetge 
amb biomarcadors de desenvolupament propi

Acumulació de greix, inflamació 
o fibrosi són indicadors de patologia
hepàtica que ara es poden valorar 
a partir de biomarcadors de 
ressonància magnètica (RM)

L'objectiu és evitar que el pacient 
se sotmeti a la biòpsia convencional 
de fetge, que és invasiva 
i pot causar complicacions

L’abús del menjar ràpid i el sedentarisme ja són la causa principal de cirrosi al nostre país, 
per sobre de l’alcohol

www.cetir.com

Cetir Ascires ha estat un dels primers centres a introduir l'elastografia per ressonància magnètica a Catalunya.

L’equip mèdic és un dels pioners a
Catalunya en l’ús de l’elastografia de RM,
una tècnica innovadora per a mesurar 
la rigidesa del teixit hepàtic i detectar 
la fibrosi de manera precoç

Dos enginyers biomèdics d'Ascires revisen els biomarcadors desenvolupats a la plataforma HepaTools.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

PATRÓ

Les migdiades saludables s’han de fer asseguts al sofà 
o en una butaca i no poden durar més de trenta minuts

OBESITAT

MIGDIADA

ATENCIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

iNEUROLOGIA
Des d’un punt de vista biològic, les persones estem programa-
des per despertar-nos ben d’hora i anar a dormir al vespre. Però
la societat moderna ha anat alterant aquest pla inicial. Ara conti-
nuem aixecant-nos d’hora, però cada cop dormim menys i això
es nota especialment a les tardes, quan cau el nostre sistema
d’alerta, un fet que es pot demostrar científicament. Una bona
migdiada ens permet reconduir aquesta situació, sempre que
es faci en les condicions adequades. 

Un estudi elaborat per la Universitat de Múrcia i fet públic
per la revista especialitzada Obesity revela que el risc d’obesitat
augmenta fins a un 23% si les migdiades són llargues. En canvi,
si descansem entorn de trenta minuts al sofà, cap al migdia o a
primera hora de la tarda, es redueix el risc de pressió arterial. A
més, aquest descans moderat contribueix a millorar l’atenció.  

Quan dormim més de trenta minuts entrem en la fase pro-
funda del son i el nostre cos interpreta que és de nit. Això altera
el nostre metabolisme i fa que sopem més tard i que dormim
menys. I aquests dos factors són els que alteren el nostre meta-
bolisme i poden causar-nos problemes cardiovasculars.   

Lamigdiada és saludable, si es fa bé

La societat moderna ha alterat els patrons del son, i la
migdiada és una manera d’adaptar-se als nous horaris 

Les claus

Dormir massa estona després de dinar augmenta un 23% 
el risc d’obesitat i d’altres problemes cardiovasculars  

Un breu descans al migdia o a primera hora de la tarda
millora l’atenció dels adults, en condicions normals   
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